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فرهنگی

پـــس از مشـــکلات اخیـــر به وجـــود آمـــده از 
ســـوی ســـاترا برای برنامه های نمایش خانگی، 
این بـــار اواخر هفتـــه قبل بود کـــه محمدجواد 
شـــکوری مقدم، مدیرعامل »فیلیمو« در شبکه 
اجتماعی ایکس خبر از توقیـــف برخی آثار این 
پلتفرم داد و نوشـــت: اکنون ابلاغیه شـــکایت 
صداوسیما را دریافت کردم. معاون آن سازمان 
از قوه قضائیـــه تقاضـــای تعقیب بنـــده به دلیل 
پخش مســـابقات فوتبال و پخش جوکر، آکتور، 
رهایم کن، ســـقوط و ســـه ســـریال دیگـــر را به 
همراه حذف این ســـریال ها از فیلیمو داشـــته، 

شـــاکی اصلی ما صداوسیماســـت نه ساترا.

ایـــن در حالـــی اســـت که دیگـــر مخاطبـــان در 
سراســـر دنیا و در ایران هم، در انتظار غول های 
رسانه ای نیستند تا برایشان تصمیم بگیرند که 
چه برنامه ای را تماشـــا یا از دیـــدن کدام برنامه 
صرف نظـــر کننـــد. چرا که بـــا توجه بـــه نوآوری 
ایده ها در ایـــن فضا، تمامی برنامه ســـازان این 
امـــکان را دارنـــد تا بـــا کمتریـــن محدودیت به 
ســـاخت  یـــا اجـــرای برنامه هایشـــان بپردازند. 
حالا این ســـؤال مطرح اســـت که صدا و ســـیما 
کـــه خود را مســـئول اصلی پرداختن بـــه اوقات 
فراغـــت مـــردم می داند؛ اما نتوانســـته اســـت 
در ایـــن خصوص موفـــق عمل کند، چـــرا مانع 
جبران این مهم از ســـوی ســـایر پلتفرم ها شده 
و به هـــر روش ممکن، به جنگ نمایش خانگی 
رفته است و در اقدامی عجیب نظارت، داوری و 

انحصار را باهـــم می خواهد.
»کامبیـــز نـــوروزی« حقوقـــدان، در گفت و گو با 
»ایـــران« بر ایـــن باور اســـت که تلاش هـــا برای 
محدودیت در گـــردش اطلاعات، چه اطلاعات 

به معنی خبر و چـــه اطلاعاتی مانند محصولات 
فیلـــم و ســـرگرمی، در دنیـــای امـــروز محکوم 
به شکســـت اســـت. چـــرا کـــه مـــوج تحولات 
گســـترده در جهان ارتباطات، اجـــازه نمی دهد 
که ایـــن محدودیت هـــا به نتیجه برســـد و تنها 
حاصـــل آن تولیـــد فضای بی قاعـــده و بی نظم 

حقوقی اســـت.
ایـــن حقوقـــدان در ادامـــه می افزایـــد کـــه هر 
شـــخص حقوقـــی یـــا حقیقـــی می توانـــد در 
دادگســـتری تقاضای رسیدگی به مورد اعتراضی 
مدنظر خود را داشـــته باشد، اما در امور کیفری 
ممکن اســـت شـــاکی )کســـی که مســـتقیماً از 
وقـــوع جـــرم آســـیب دیده اســـت( به دادســـرا 
مراجعه کنـــد، مانند کســـی که اثر هنـــری او از 
طریق فردی به ســـرقت رفته و به نام خودشان 
منتشـــر کرده باشـــد که می توان از آن به عنوان 
ســـرقت ادبی نـــام برد . نویســـنده اصلـــی این 
رمان، زیان دیـــده از جرم بوده و عنوان شـــاکی 
پیـــدا می کنـــد و می توانـــد تـــا پایـــان پرونـــده 

حضـــور داشـــته و اقدامـــات لازم بـــرای دفاع از 
شـــکایت خود را انجام دهد. اما جرایمی وجود 
دارند که ممکن اســـت شـــخص دیگری غیر از 
زیان دیـــده از جرم، آنها را به دادســـرا اعلام کند 
کـــه از آن بـــا عنوان اعـــلام جرم یاد می شـــود و 
تفاوت آن با شـــکایت این اســـت کـــه در اعلام 
جرم کســـی کـــه ایـــن اعـــلام را دارد، زیان دیده 
از جـــرم نیســـت، بلکه فقـــط یک واقعـــه ای را 
دیـــده و تصور می کند که جرمی رخ داده اســـت 
و به دادســـرا اعلام می کنـــد. در ادامه دادســـرا 
موظف به پی گیری اســـت، امـــا در اعلام جرم 
موظـــف به پی گیری پرونده نخواهـــد بود. ثانیاً 
کســـی کـــه اعـــلام جـــرم می کنـــد همین قدر 
کـــه مطلـــب را به دادســـرا گزارش دهـــد کارش 
تمام اســـت و هیچ گونه مداخلـــه ای در پرونده 
نمی تواند داشـــته باشـــد . نوروزی بیان می کند: 
در خصـــوص شـــکایت صدا و ســـیما از برخـــی 
برنامه هـــای در حـــال پخش از پلتفـــرم فیلیمو 
مانند جوکر، آکتور و... به بهانه انتشـــار عکس 

و تصویـــر خـــلاف عفت عمومـــی، صدا و ســـیما 
صرفاً یـــک اعلام کننده جرم بـــوده و پی گیری 
ایـــن موضـــوع از نـــگاه حقوقی هیـــچ ربطی به 
ایـــن ســـازمان نـــدارد، بنابرایـــن نمی تـــوان او 
را بـــه عنـــوان شـــاکی تلقـــی کـــرد. وی افـــزود: 
براساس مصوبه شـــورای عالی انقلاب فرهنگی، 
ضوابـــط و سیاســـت های نظـــارت بـــر شـــبکه 
نمایش خانگی، باید توســـط یک گـــروه تدوین 
شده و در شورای عالی انقلاب فرهنگی تصویب 
و ابلاغ شـــود، که تـــا این لحظه چنیـــن اتفاقی 
نیفتـــاده اســـت. بنابراین بـــا اتکا بـــه این مهم 

ادعـــای صدا و ســـیما مبنی بر وظیفـــه قانونی او 
بر تصدی گری نمایش خانگـــی غیرقانونی بوده 
و صرفـــاً در حد یک ادعاســـت. بایـــد گفت که 
رســـانه ملی اگر چه طبق مصوبه شـــورای عالی 
انقـــلاب فرهنگی، اجمالاً مســـئول نظـــارت بر 
نمایش خانگـــی شـــده، امـــا هنـــوز روش هـــا، 
ضوابـــط و سیاســـت های نظارتـــی آن معلـــوم 
نشده اســـت، بنابراین صدا و سیما طبق اصول 
حقوقی، نمی تواند به اســـتناد مسئولیت خود 
ضابطـــه دلخواهـــش را علیـــه نمایش خانگـــی 

اعمـــال کند.

بررسی حقوقی شکایت صدا و سیما از برخی تولیدات در نمایش خانگی

نظارت،داوری و انحصار  یکجا جمع نمی شوند

از داستان واگذاری مجوزها به 
صنوف تا واکنش هنرمندان

»ضمـــن احتـــرام و تعظیـــم خدمت همه 
اســـاتید بزرگوارمان در خانه موســـیقی، 
هنرمنـــدان  بیمـــه  می کنـــم  یـــادآوری 
موســـیقی که به خانـــه موســـیقی واگذار 
شـــد، بســـیاری از هنرمنـــدان ازجملـــه 
این جانـــب کـــه عضـــو خانـــه موســـیقی 
نبودیـــم بیمه هایمـــان قطـــع شـــد. اگـــر 
روال همان روال باشـــد مجوزهایمان هم 
قطع خواهد شـــد.« ایـــن جملات مطرح 
شده از ســـوی محمد معتمدی خواننده 
موســـیقی ســـنتی ایران، اولیـــن واکنش 
هنرمنـــدان به صحبت های معـــاون امور 
هنری وزارت فرهنگ و ارشـــاد اسلامی در 
خصوص واگذاری مجوزهـــا به انجمن ها 

و صنوف بوده اســـت. 
برخـــی هنرمنـــدان براین نظرنـــد دولت 
باید کوچک تر شـــود و واگـــذاری مجوزها 
به صنـــوف اتفاق خوبی اســـت. تعدادی 
دیگرازهنرمنـــدان هـــم به دلیـــل برخی 
نارضایتی هـــا ازعملکرد خانه موســـیقی، 
ایـــن موضـــوع را رد کـــرده و نســـبت بـــه 
ایـــن خبـــر معتـــرض شـــدند، امـــا نکته 
قابـــل توجـــه ایـــن اســـت کـــه طـــی این 
ســـال ها برخی از اجراهـــای صحنه ای که 
مجوزهـــای آن از ســـوی وزارت فرهنگ و 
ارشـــاد اســـلامی صادر گردیده، لغو شده 
است. به طورمثال کنسرت سال گذشته 
علیرضـــا قربانی به علت حضـــور نوازنده 
خانـــم در اصفهان لغو شـــد؛ مجوزی که 
از ســـوی یک نهاد بالادســـتی صادر شـــد 
و حکـــم اجرایـــی داشـــت امـــا نگاه های 
ســـلیقه ای برخـــی مدیـــران و مســـئولان 
مانـــع اجـــرای قانـــون شـــد؛ قانونـــی که 
یـــک ســـند رســـمی  اکنـــون به صـــورت 
اســـت. ســـند موســـیقی کـــه بـــا تصویب 
آن در دولـــت گذشـــته، تلاش شـــده به 
امـــا و اگرهای ایـــن هنر مظلوم ســـامان 
بخشـــیده شود تا اهالی موســـیقی به دور 
از بوروکراســـی های اداری در لغو کنسرت 
یا آلبوم هایشـــان نفســـی تـــازه کنند و با 
آســـودگی خاطـــر بـــه فعالیت هـــای خود 
ادامـــه بدهند. حالا با ایـــن اوصاف خانه 
موســـیقی که یک مؤسســـه تحت نظارت 

وزارت فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی اســـت 
چه ضمانـــت اجرایی برای ایـــن مجوزها 
خواهد داشـــت؟ آیـــا این خانـــه می تواند 

پای ایـــن مجوزها بایســـتد؟ 
 

 کاهش تصدی گری دولت
در امور هنری

نـــادره رضایـــی در گفت و گـــو بـــا »ایران« 
درخصوص ایـــن خبر و حمایت از صنوف 
بیان کرد: »جنـــاب دکترصالحی در دوره 
قبلی فعالیت هایشـــان در وزارت فرهنگ 
و ارشـــاد اســـلامی، بر کاهش تصدی گری 
دولت و واســـپاری امور بـــه صنوف تأکید 
بســـیاری داشـــتند و براین اساس در این 
دوره، در ادامـــه همان مســـیر و رویکرد، 
بر این موضوع تأکید بسیارشـــده اســـت. 
بنابرایـــن بـــا توجـــه بـــه فعالیت هایـــی 
کـــه در ایـــن زمینه انجـــام گرفتـــه، بویژه 
در حمایـــت از صنـــوف و تـــلاش بـــرای 
هنرمنـــدان،  صنفـــی  نظـــام  تشـــکیل 
جلسات کارشناســـی و تخصصی بسیاری 
درخصـــوص تعامل بـــا هنرمنـــدان خانه 
تئاتـــر، خانـــه موســـیقی و انجمن هـــای 
تجســـمی برگـــزار شـــد تـــا آنجا کـــه این 
موضوع بـــه صورت یک مصوبـــه درهیأت 
دولت مطرح شـــد و به دنبـــال آن، لایحه 
پیشـــنهادی بـــرای تصویـــب بـــه مجلس 
رفـــت تا قانـــون نظام صنفـــی هنرمندان 
مصـــوب شـــود، امـــا در نهایت بـــا تغییر 
دولت و داشـــتن یک شـــاکی خصوصی، 
کارمتوقف شـــد. براین اســـاس بنا شـــد 
در ایـــن دوره با هـــدف حمایت از صنوف 
و ســـلب تصدی گری دولتی و شبه دولتی 
در تولید و عرضـــه فرهنگی و هنری، این 
موضوع مجدداً پیگیری و بازنگری شـــود 

و مورد بررســـی قـــرار بگیرد.«
او در ادامـــه گفـــت: درایـــن دوره و در 
دیدارهایـــی کـــه در حوزه هـــای مرتبـــط 
صنـــوف  بـــا  امورهنـــری  معاونـــت  بـــا 
انجـــام گرفـــت و جلســـاتی کـــه بـــا خانه 
موســـیقی، خانـــه تئاتـــر و انجمن هـــای 
شـــورای تجســـمی برگـــزار و گفت و گـــو 
شـــد، برکاهـــش تصدی گـــری و در واقع 
واســـپاری امور به صنوف گفت و گو هایی 

طی دیدارها و 
گفت و گوهایی 

که با صنوف 
انجام گرفت، 

تلاش شد 
تا در مسیر 

کاهش تصدی 
گری دولت و 
واسپاری امور 

به صنف ها 
به صورت گام 

به گام حرکت 
کنیم و پروسه 

اعطای مجوز 
را با نظام 

اعتباریابی و 
رتبه بندی آثار 
فعالان هنری 

و هنرمندان 
واجد اهلیت 

پیش ببریم 

 »ایران« در گفت و گو با معاون امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی  
واسپاری مجوزها به صنوف هنرمندان را بررسی کرد

فرهنگ

 پیام وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی
 به هجدهمین جشنواره

سینما حقیقت:

سینماگران چشم جامعه اند

وزیر فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی در 
پیامی بـــه هجدهمین جشـــنواره 
ایـــران )ســـینما  فیلـــم مســـتند 
ره  ا جشـــنو  : گفـــت  ) حقیقـــت
صتـــی  فر  » حقیقـــت ســـینما  «
نـــاب فراهـــم می کنـــد تـــا نگاه ها، 
ایده هـــا و روایت هـــای گوناگـــون 
مستندســـازان از زوایای متنوع به 

تصویـــر کشـــیده شـــود.
در متن پیام ســـیدعباس صالحی 
آمده اســـت: ســـینمای مســـتند، 
و  حقیقـــت  یـــی  نما ز با بســـتر 
انعـــکاس بـــدون واســـطه جهان 
در  بی همتـــا  نقشـــی  و  اســـت 
تقویـــت شـــناخت مـــا از فرهنگ، 
تاریـــخ و جامعـــه دارد. جشـــنواره 
»ســـینما حقیقت« فرصتـــی ناب 
نگاه هـــا،  تـــا  می کنـــد  فراهـــم 
ایده هـــا و روایت هـــای گوناگـــون 
مستندســـازان از زوایای متنوع به 

تصویر کشـــیده شـــود.
آثار ارائه  شـــده در این جشـــنواره، 
بـــه  شـــفاف  و  رســـا  یـــی  ا صد
روایت هایی می دهد که در فضای 
روزمـــره گم می شـــود؛ روایت هایی 
کـــه جامعـــه را بـــه اندیشـــیدن و 
تأمـــل دربـــاره مســـائل داخلـــی و 
بین المللی انســـان امروز، ترغیب 
می کند. »سینما حقیقت« نمادی 
از تلاش های ارزشمند سینماگران 
ایـــران در عرصه مســـتند اســـت و 
بـــه عنوان پلـــی بیـــن مخاطبان و 
جهان پیچیده ای که در آن زندگی 

می کنیـــم، عمـــل می کند.
ه  ر ا جشـــنو همیـــن  هجد ر  د
بین المللـــی فیلـــم مســـتند ایران 
»سینما حقیقت«، شـــاهد حضور 
مستندســـازانی هســـتیم کـــه بـــا 
ذوق، تعهـــد و آگاهی بـــه خلق اثر 
پرداخته انـــد و از طریق آثارشـــان، 
پنجره هایی نو را به ســـمت دنیای 
واقعـــی گشـــوده اند. فیلم هـــای 
مســـتند، با تمرکز بـــر موضوعات 
گوناگـــون اجتماعـــی، فرهنگی و 
تاریخـــی بـــا ارائه یک نگاه انســـانی 
نـــو  گفتمانـــی  اخلاق محـــور،  و 
و ســـازنده ایجـــاد می کننـــد کـــه 

می توانـــد الهام بخـــش باشـــد.
یـــن  ا مســـتند  ن  ا گر ســـینما
و  نـــد  جامعه ا چشـــم   ، وزهـــا ر
زبانـــی بازگوکننـــده کاســـتی ها و 
و  یی هـــا  یبا ز ه  هنـــد نعکاس د ا
افتخـــارات مشـــترکی اســـت کـــه 
همـــه مـــا در کنـــار یکدیگـــر به آن 

. لیـــم می با
 

افزایش 5 کمیته تخصصی 
به شورای فرهنگ عمومی 

استان ها
وزیـــر فرهنـــگ و ارشـــاد اســـلامی 
همچنیـــن در هفتـــاد و پنجمیـــن 
نشست شـــورای فرهنگ عمومی 
اســـتان هرمـــزگان بـــا اشـــاره بـــه 
وظایف شـــورای فرهنـــگ عمومی 
تأکیـــد کـــرد: شـــورای فرهنـــگ 
عمومـــی نهادی اســـت کـــه چند 
دهه شـــکل گرفتـــه و بـــه بازآرایی 
مجـــدد در حـــوزه نرم افـــزاری و 
ساختاری نیاز دارد. وی با اشاره به 
ظرفیت شـــورای فرهنگ عمومی 
در اســـتان ها افزود: متأســـفانه از 
قـــدرت و اقتـــدار شـــورای فرهنگ 
عمومی استفاده نشـــده و بخشی 
از مشـــکلات موجـــود در آیین نامه 
جدید این شـــورا کـــه ابلاغ خواهد 

شـــد، رفع می شـــود.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تأکید 
کـــرد: دبیرخانـــه شـــورای فرهنگ 
عمومـــی در راهبری شـــورا بســـیار 
اهمیت دارد و در مصوبه اخیر یک 
نفر از کارشناســـان وزارت فرهنگ 
و ارشـــاد اســـلامی به صورت تمام 
وقت مسئولیت دبیرخانه شورای 
فرهنـــگ عمومـــی را بـــر عهـــده 
خواهـــد داشـــت و اســـتاندار نیـــز 
می توانـــد محـــل خدمـــت ۵ نفـــر 
از کارکنـــان نهادهـــای مختلـــف 
فرهنگـــی را بـــه دبیرخانه شـــورای 

فرهنـــگ عمومی اضافـــه کند.
صالحـــی از اضافه شـــدن ۵ کمیته 
تخصصـــی بـــه شـــورای فرهنـــگ 
عمومی استان ها خبر داد و گفت: 
کمیته های پنجگانه فرصتی ایجاد 
می کند تـــا نهادهـــای تخصصی در 
شـــورای فرهنـــگ عمومی شـــکل 
گیـــرد و ریاســـت این پنـــج کمیته 
بـــا معـــاون سیاســـی، امنیتـــی و 

اجتماعی اســـتانداری اســـت.

گفت و گو

ندا سیجانی

روزنامه نگار

قانون، حامی کوچک شدن دولت 
واگذاری امور تخصصی به صنوف اتفاق خوبی اســـت و از دیرباز خواســـته ما بوده و 
است، منتهی باید ساز و کار آن آماده شـــود و به دنبال آن نحوه واگذاری، تمهیدات 
و بودجـــه آن نیز مورد بررســـی قـــرار بگیرد امـــا در نفس کار، اتفاق خوبی اســـت به 
ایـــن دلیل کـــه به هر صـــورت قانون حامـــی کوچک شـــدن دولت و واگـــذاری امور 
تخصصی بـــه بخش خصوصی اســـت. طبیعتاً این امـــور تخصصی باید بـــه اهل آن 
واگـــذار شـــود. بنابراین در خصوص ســـازکار این اتفاق و زمان بندی آن جلســـاتی با 
معاونت امور هنری خواهیم داشـــت و از رویکرد مثبت ایشـــان استقبال می کنیم.

نیم نگاه
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گزارش

معصومه غفاری

خبرنگار

ید
ش

جم
ت 

تخ
در 

ی 
بان

قر
ضا 

یر
عل

ت 
سر

کن

هر
 ش

اتر
 تئ

در
 »…

ی
یان

ی پا
 »ب

ش
مای

ی ن
جرا

ا

س
فار

س : 
عک

 نـــادره رضایـــی در اولیـــن دیـــدار و نشســـت خود بـــا اعضـــای خانه موســـیقی که 
26 آبـــان مـــاه برگزارشـــد، اظهارکـــرد: »معاونـــت هنـــری ایـــن آمادگـــی را دارد که 
مجوزها به صنوف ســـپرده شـــود. هرجا که شـــما ایســـتاده اید من هم پشـــت شما 
می ایســـتم و اگـــر تبعاتـــی داشـــته باشـــد آن را می پذیرم و ایـــن موضـــوع را به جد 
پیگیـــری خواهـــم کرد. وزارت فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی تأکید بر همـــکاری صنوف 
دارد و از وجـــه نظارتـــی کـــم می کنـــد تـــا صنوف نیـــز ایـــن مســـئولیت را بپذیرند.« 
خبـــری که در پی انتشـــار آن مخالفـــان و موافقان بســـیاری را با خـــود همراه کرد. 

کار باید به اهلش سپرده شودکار باید به اهلش سپرده شود

صـــورت گرفت و تلاش شـــد مســـیر این 
فرآینـــد به صـــورت گام به گام طی شـــود 
تـــا بدین طریـــق بـــا بهره گیـــری از نظام 
اعتباریابـــی و رتبه بنـــدی آثـــار فعـــالان 
هنـــری و هنرمنـــدان )البتـــه در کلیـــت 
وزارتخانه یعنی فعـــالان فرهنگی، هنری 
و رســـانه ای( و همچنیـــن با اســـتفاده از 
ظرفیت اصناف و بازیگران بزرگ مردمی 
و هنـــری بـــه عنوان کســـانی کـــه اهلیت 
دارنـــد و مکمـــل نظام موجود هســـتند، 
به صـــورت  را  اعطـــای مجـــوز  بتوانیـــم 
فازبندی شـــده به صنوف واگـــذار کنیم. 
ایـــن دیدگاه همـــان نگاه میدان ســـپاری 
حداکثـــری امور به مـــردم و خاص اهالی 

فرهنگ و هنر در تولید و عرضه فرهنگی 
و هنـــری اســـت کـــه تأکید جنـــاب دکتر 

صالحی هـــم بوده اســـت.
معـــاون امورهنـــری اظهار کرد: بخشـــی 
از صحبت هایـــی کـــه در ایـــن جلســـات 
بدان تأکید شـــد، در رســـانه ها منعکس 
شـــده و طبیعتـــاً چون تجربـــه خاصی در 
این زمینه موجود نیســـت و هر کســـی از 
ظـــن خود یـــار ماجرا شـــد واکنش هایی 
بـــه دنبـــال داشـــت. البته ایـــن موضوع 
قابـــل پیش بینی اســـت بـــه ایـــن دلیل 
که ممکن اســـت آنچه کـــه در دوره های 
مختلف به صـــورت بخش هایی از برنامه 

و یـــا به صـــورت بندهایـــی بـــوده در این 
دوره به آن اشـــاره و تأکید شده و طبیعتاً 
اظهارنظرهایـــی را هـــم در پـــی خواهـــد 
داشـــت که بایـــد به فـــال نیـــک گرفت. 
بی تردیـــد این گفت و گوها، بررســـی ها و 
نشســـت ها و آنچه که به لحاظ تخصصی 
بین اهالی هنـــر و حـــوزه معاونت هنری 
ایجـــاد شـــده، در پیشـــبرد ایـــن مســـیر 

تأثیرگـــذار خواهد بود.
نـــادره رضایـــی تأکیـــد کـــرد: ضـــرورت 
دارد بـــا بررســـی همه جوانـــب حقوقی و 
مشـــورت با صنـــوف و تعامـــل و پذیرش 
آنهـــا، بتوانیـــم صنـــوف را در این مســـیر 
همراهی و آنهـــا را در موضوعی که متعلق 

اســـت مســـئولیت پذیر  بـــه خودشـــان 
کنیـــم و در ایـــن فرآیند اجرایـــی در کنار 
آنها خواهیـــم بود. ضـــرورت دارد در این 
فرآینـــد و اجـــرا خـــود هنرمنـــدان حضور 
داشـــته باشـــند تا بدیـــن طریـــق بتوانند 
بـــر بـــازار هـــدف تولیـــدات هنـــری مؤثر 
باشـــند و البته مســـئولیت نیـــز بپذیرند 
تا مـــا در معاونت هنـــری از اجـــرا رهایی 
یابیـــم و فراغتی حاصل شـــود که بتوانیم 
بـــه مأموریـــت اصلـــی خـــود کـــه همانـــا 
سیاســـتگذاری و برنامه ریزی بـــا تأکید بر 
هدایـــت، حمایت و نظارت اســـت مداقه 
کنیـــم و بـــا رویکـــردی نـــو در چهارچوب 

وظایف مـــان، بـــا بهره گیـــری از تجـــارب 
گذشـــته و آنچه پشـــت ســـر گذاشته ایم 
به نتیجه مطلوب برســـیم. درواقع به هر 
میزان که هنرمنـــدان در تصمیم گیری و 
تصمیم ســـازی تولید هنـــری نقش آفرینی 
کنند، بی تردید کارهـــا بهتر پیش خواهد 
رفت و به دنبال آن با واســـطه گری و نهاد 
واســـطی مانند صنف، تعامل بهتری بین 
دولت و هنرمندان شکل خواهد گرفت.

 
دخالت سلیقه ها و بی اعتمادی 

هنرمندان
معـــاون امـــور هنـــری وزارت فرهنـــگ و 
ارشـــاد اســـلامی بیان کـــرد: تجربـــه این 

ســـال ها نشـــان داده، رونـــد مجوزهـــا 
و همچنیـــن در برخـــی مـــوارد دخالـــت 
ســـلیقه ها و رویکردهـــا در دولت هـــای 
مختلـــف موجب احیانـــاً اجـــازه ورود به 
مـــواردی حتی خـــارج از تصمیـــم وزارت 
فرهنـــگ و ارشـــاد اســـلامی بـــوده و این 
موضوع ســـبب شـــده اعتمـــاد و تعامل 
درســـت در بیـــن هنرمنـــدان و دولت به 
عنوان نهاد حامی، سیاســـتگذار و هادی 
و نظاره گـــر، برقرارنشـــود و بـــر فاصله ها 
افـــزوده اســـت. براین اســـاس بـــا توجه 
بـــه این شـــرایط، تأکیـــد داریـــم کار باید 
به اهلـــش ســـپرده شـــود و هنرمندان و 

صنف پـــای کار آورده شـــوند و از هنرخود 
حمایت کننـــد تا در واقع این واســـپاری 

شـــکل بگیرد.
البته ممکن اســـت صنوف تجربه خاصی 
در خصـــوص این کار نداشـــته باشـــند و 
بـــا توجـــه بـــه مســـائل ســـال های اخیر 
حتی برخـــی از صنف هـــا ظرفیت و توان 
ایجاد ســـازکار و ســـرعت عمل بخشیدن 
به ایـــن موضوع را هم نداشـــته باشـــند. 
بنابرایـــن تأکیـــد می کنم بنا نیســـت یک 
شـــبه تصمیم بگیریم و بخواهیـــم کار را 
واســـپاری کنیـــم. از منظر تجربـــه کار در 
معاونـــت و همچنیـــن از منظـــر امکان و 
توانایـــی صنوف با توجه بـــه اینکه تجربه 

کار اجرایـــی درایـــن حـــوزه نداشـــته اند 
مســـائل و ملاحظـــات و محدودیت های 
اجرایـــی وجـــود دارد کـــه مـــورد توجـــه 
برایـــن اســـاس تصمیم گیـــری  اســـت. 
بـــرای این فرآینـــد زمانبر بـــوده و نیازمند 
بررســـی اســـت و باید به کمـــک صنوف 
و معاونـــت هنـــری و دوســـتان حقوقی و 
در تعامـــل بـــا افـــراد مرجـــع و معتبر در 
حـــوزه هنر کـــه بر ایـــن موضوع تســـلط 
دارنـــد و دغدغه مندنـــد، ایـــن موضـــوع 
بررسی شـــود تا با توجه به شـــرایط روز و 
ضرورت هایـــی که هســـت بتوانیم دراین 

فرآیند قـــرار بگیریم.

 چه کسی بر حسین علیزاده و علی رفیعی صحه می گذارد؟
نـــادره رضایی در خصـــوص حمایـــت وزارت فرهنگ 
و ارشـــاد اســـلامی در خصوص مجوز پیشکســـوتان 
و اســـاتید هنـــر تصریح کـــرد: فرآیندی کـــه طی این 
ســـال ها شـــکل گرفتـــه، اجـــزا و 
بخش های مختلفـــی دارد و براین 
اساس یک شـــبه نمی توان تغییر 
کاربـــری داد، اما این موضوع فتح 
بابـــی اســـت بـــرای قـــرار گرفتن 
در ایـــن مســـیر و بررســـی جوانب 
آن کـــه تعریف ایـــن فرآیند و 
همچنین تغییر این کار در 
فازبندی هـــای مختلف 
اســـت. نکتـــه دیگـــر 
اینکه در جلســـاتی 

که با صنوف هر ســـه حوزه برگزار شـــد، به دوســـتان 
گفته شد در فاز اول از شـــما می خواهیم هنرمندان 
درجـــه یک حوزه خود را در یک لیســـت بـــه ما اعلام 
کنیـــد تا در این فـــاز روند اخذ مجوز برای اســـاتید به 
صنوف ســـپرده شـــود و معاونت امور هنری هم پای 
این موضوع ایســـتاده اســـت، یعنی بزرگانی همچون 
دکترعلی رفیعی و هچنین اســـتاد حسین علیزاده و 
امثال ایـــن هنرمندان بزرگ دیگر نیـــازی به مجوز به 
سیاق گذشته نداشته باشـــند. سؤال این است، چه 
کســـی می خواهد بر کار این عزیـــزان صحه بگذارد؟ 
کما اینکه این روند مجوز و شـــرایطی که در سال های 
اخیر پیـــش آمده، نارضایتی هایی را هـــم ایجاد کرده 
که نتیجه اش اعتماد فروکاســـته و شـــکاف بیشـــتر  
بیـــن هنرمنـــدان و دولت بوده اســـت. البته تاکنون 

لیســـتی از هیچ یک از مجموعه هـــا در اختیار ما قرار 
نگرفتـــه و این موضـــوع پیگیری خواهد شـــد.  نکته 
دیگـــر اینکـــه در ادامه مســـیر از یک مشـــاور حاذق 
حقوقـــی و آگاه به حوزه فرهنگ وهنـــر بهره خواهیم 
برد تا بـــا درنظر گرفتـــن همه جوانـــب حقوقی برای 
این فازبنـــدی و ضرورت هایی که نیاز اســـت، گام به 
گام کار به اهلش یعنی هنرمندان ســـپرده شـــود و از 
ظرفیت آنها اســـتفاده کنیم. این موضوعی است که 
با تمرین به آن خواهیم رســـید، چراکه سال ها از این 
ضرورت صحبت شده اســـت. بنابراین با بهره گیری 
از ظرفیت صنـــوف و تعامل با هنرمندان و همچنین 
نـــگاه و تأکید وزیر محترم، تلاشـــمان این اســـت که 
در ایـــن دوره بتوانیم ایـــن کار را به صـــورت عملی به 

سرانجام برسانیم.
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